

Ökonom und ehemaliger griechischer Finanzminister



Der renommierte Ökonom Yanis Varoufakis ist ordentlicher Professor für Finanztheorie an der Universität Athen, lehrte als Gastprofessor in Austin/Texas und hatte zuvor Lehrstühle unter anderem an den Universitäten von Sydney und Glasgow inne. Er ist Autor vielbeachteter Publikationen zur mathematischen Spieltheorie und zur Staatswirtschaft. Von Januar bis Juli 2015 war er Finanzminister im Kabinett von Ministerpräsident Alexis Tsipras.

Yanis Varoufakis (Jahrgang 1961) studiert Wirtschaftsmathematik an der Universität Essex sowie mathematische Statistik an der Universität Birmingham und promoviert 1987 in Ökonomie. Im Anschluss lehrt er unter anderem an der Universität Cambridge sowie den Universitäten von East Anglia, Glasgow, Sydney und der Universität Texas in Austin.

International bekannt wird Yanis Varoufakis durch sein in sechs Sprachen übersetztes Buch „The Global Minotaur“ (deutsch: Der globale Minotaurus) über die Entstehung der Finanzkrise. Als Experte gibt Varoufakis immer häufiger Interviews zur Weltwirtschafts- und Eurokrise im nationalen sowie im internationalen Fernsehen (darunter bei BBC, CNN, Sky News, RT und Bloomberg TV) und in der Presse und wird damit zu einer öffentlichen Person. 2015 kandidiert er für die Parlamentswahl und wird als Abgeordneter mit den meisten Stimmen bei dieser Wahl ins griechische Parlament gewählt. Am 27. Januar 2015 beruft ihn Ministerpräsident Alexis Tsipras zum Finanzminister seines Kabinetts, unter anderem zuständig für die Verhandlungen mit den Partnern der Eurozone. Am 6. Juli 2015 tritt Varoufakis nach dem Referendum in Griechenland zurück.

VORTRAGSTHEMA

» Die europäische Krise und ihr globaler Kontext

Economist and former Greek Finance Minister

The renowned economist Yanis Varoufakis is Professor of Economic Theory at the University of Athens and has also previously been visiting Professor in Austin/Texas. He is the author of several notable publications on mathematical game theory and state economy. From January to July 2015 he was the Greek Minister of Finance in the cabinet of Prime Minister Alexis Tsipras.

From 1978 Varoufakis studied economics at the University of Essex and mathematical statistics at the University of Birmingham. He has an MSc in mathematical statistics and a PhD in economics. He taught economics and econometrics at the University of Essex and the University of East Anglia. In 1988, he spent a year as a Fellow at the University of Cambridge. From 1989 to 2000 he taught as senior lecturer in economics at the Department of Economics of the University of Sydney and in 2000 he accepted the offer to become Professor of Economic Theory at the University of Athens. From January 2004 to December 2006, Varoufakis served as economic advisor to George Papandreou. In March 2012 Varoufakis became Economist-in-Residence at Valve Corporation. He researched the virtual economy on the Steam digital delivery platform, specifically looking at exchange rates and trade deficits. From January 2013 he taught at the Lyndon B. Johnson School of Public Affairs at the University of Texas in Austin as a visiting professor. In January 2015 the International University College of Turin awarded Varoufakis an Honorary Professorship in Comparative Law Economics and Finance for his extraordinary theoretical contribution to the understanding of the global economic crisis. On 25 January 2015, Varoufakis was appointed finance minister by Prime Minister Alexis Tsipras after the election victory of Syriza in the January 2015 parliamentary election. Varoufakis resigned as Finance Minister on 6 July 2015.

SPEECH TOPIC

» The European Crisis in its Global Context